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Představujeme kraj a krajský úřad

Jak to vidím já
Názor člena 
zastupitel-
stva Zdenka 
Jirsy (SNK) 
na práci 
kraje.

Začíná další rok historie 
kraje Vysočina, historie re-
lativně krátké, ale pro nás 
všechny, kterým je Vysočina 
domovem, velice významné. 
V minulém volebním obdo-
bí jsem dostal možnost sle-
dovat z pozice člena komise 
cestovního ruchu vstup no-
vého kraje na scénu zásad-
ně měnící uspořádání státu. 
Přes despekt některých poli-
tiků a „znalců regionálních 
souvislostí“ i přes dětské ne-
moci provázející každou no-
vou myšlenku a skutečnost, 
je pro mnohé překvapením, 
jakým životaschopným a zá-
roveň sebevědomým samo-
správným celkem se kraj Vy-
sočina stal. Je to zásluha ne-
jen minulého vedení a zastu-
pitelstva kraje, ale především 
Vás občanů, kteří jste věři-
li v budoucnost nového kra-
je a dali mu čas Vás přesvěd-
čit o své perspektivě.

Kraj Vysočina, který vzni-
kal jako nový, se snažil ještě 
více než kraje „historické“ 
vytvořit citlivě pro své ob-
čany ty nejlepší životní pod-
mínky. Nyní jsem dostal dů-
věru být jedním z těch, kte-
ří by měli výbornou znač-
ku kraje Vysočina posunout 
dále. Je mnoho oblastí, kde 
jsou nutné zásadní změny. 
Je to například v ustavení 
krajských sídel státního za-
stupitelství, soudu a policie. 
Celospolečensky chronic-
ké problémy školství, zdra-
votnictví a dopravy se ne-
vyhnuly ani Vysočině. Nut-
ností je také přenos většího 
množství kompetencí z úrov-
ně státu na kraje. Práce je 
tedy dost.

V novém krajském zastu-
pitelstvu jsem jedním ze zá-
stupců malých a středních 
obcí kraje. Malebnou Vy-
sočinu tvoří převážně tato 
sídla. Jsem přesvědčen, že 
právě symbióza nás, z men-
ších aglomerací, se zástupci 
měst bude přinášet jen kva-
litní a smysluplná rozhodnu-
tí. A nejen v právě zahajova-
ném roce.

www.kr-vysocina.cz

Vzhledem k tomu, že Vysočina je tvořená 
převážně kopcovitým terénem, dají se území, 
ohrožená záplavami těžce určit. Řeky zde ma-
jí zejména horní toky a jejich údolí bývají kaňo-
novitá, hluboce zaříznutá mezi kopce. I to 
je příčinou jevu, kdy se zde téměř nevy-
skytují rozsáhlé a dlouhotrvající povod-
ně, ale naopak spíše lokální zápla-
vy po přívalových deštích, či 
jarním tání.

Mezi obce a města, kte-
rá takové rozlivy řek mohou 
postihnout, patří zejména 
Doubravník, Borač, Ne-
dvědice a Štěpánov, které 
ohrožuje Svratka, Tře-
bíč a Jihlava, které se 
potýkají s povodněmi 
na řece Jihlavě, Velké Meziříčí a Ná-
měšť, kde se rozvodňuje Balinka a Oslava 
a Jaroměřice nad Rokytnou.

Nebezpečí pro obce představují také men-
ší potoky, nedá se ale najít pravidlo, podle kte-
rého se záplavy opakují. Místní protipovodňová 
opatření se proto budují všude tam, kde už se li-

dé s lokálními záplavami setkali, nebo tam, kde 
takové nebezpečí hrozí podle tva-

ru terénu.

Chovatelé dostali ocenění
Brtnice • Chovatelé v Brtni-
ci získali z rukou hejtmana Vy-
sočiny Miloše Vystrčila (ODS) 
čestnou vlajku Ústředního vý-
boru Českého svazu chovatelů. 
Hejtman zároveň předal zaslou-
žilým členům organizace i další 
svazová vyznamenání. „Chova-

telská organizace v Brtnici pa-
tří k hybatelům zdejšího spole-
čenského a spolkového života,“ 
řekl při této příležitosti Vystr-
čil. Počátky chovatelské činnosti 
se v Brtnici datují od roku 1955, 
kdy zde založili Hospodářské 
družstvo chovatelů.

Předsedou Asociace krajů se 
stal opět Evžen Tošenovský

Hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil (ODS) byl jako zástupce za 
Asociaci krajů ČR nominován do Rady vlády pro rozvoj lidských 
zdrojů. Náměstek hejtmana František Dohnal (nez. KDU-ČSL) byl 
znovu nominován do Výboru regionů Evropské unie a do Kongre-
su místních a regionálních orgánů Rady Evropy, ve kterém zastává 
post viceprezidenta. První povolební zasedání Asociace krajů Čes-
ké republiky jednalo 17. prosince. Asociaci povede i nadále hejtman 
Moravskoslezského kraje Evžen Tošenovský (ODS), jeho zástupce 
a prvním místopředsedou se stal hejtman Středočeského kraje Pe-
tr Bendl (ODS).

Partnerství vypomůže Žďas
Vysočina • Region by mohl získat dalšího zahraničního partnera, slo-
venský Banskobystrický kraj. Žďárský podnik Žďas, který na Vysoči-
ně zaměstnává 3000 lidí, má totiž v tamní Podbrezové závod s 5000 
zaměstnanci. „Nabízí se tedy přirozená spolupráce, nastartovaná pod-
nikatelským propojením,“ řekl hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil 
(ODS) s tím, že vedení Žďasu přišlo s nabídkou první kontakt s župa-
nem banskobystrického kraje zprostředkovat.

Exponát měsíce

Jihlava • Každý měsíc vystaví 
kraj ve vestibulu krajského úřa-
du jeden ze zajímavých expo-
nátů muzeí a galerií. „Předsta-
víme nejrůznějších obory. Ne-
jen hodiny a medaile a zbraně, 
ale třeba také kroje a výšivky,“ 
plánuje vedoucí odboru kultury 
a památkové péče Horymír Ku-
bíček. Exponát měsíce je umís-
těný hned u hlavních vstupních 
dveří v osvětlené vitríně s po-
drobnou popiskou. „Je to tra-
diční metoda, kterou muzea 
používají pro prezentaci těch 
exponátů, které nejsou součás-
tí ucelených souborů. Řada na-
šich sbírek je v depozitářích, 
běžně se neuplatňuje a naším 
vestibulem přitom projde vel-
ké množství lidí, kterým tako-
vý exponát zpříjemní den a tře-
ba je i motivuje k budoucí ná-
vštěvě některého z muzeí,“ vy-
světlil Kubíček. 

Lednovým exponátem jsou 
empírové sloupkové hodiny 
z první čtvrtiny 19. století. Ho-
dinová skříň je vyřezaná ze dře-
va, napodobuje antickou stavbu 
alabastrovými sloupky. Na in-
tarzované podestě se zrcadlo-
vou stěnou stojí žena v antic-

kém šatu s toulcem a lukem, 
skupina je doplněna postavou 
Amora. Skříň je zdobená kovo-
vými ornamenty. Po obou stra-
nách stavby jsou stylizované 
zvířecí postavy. Vrchol stavby 
je ukončen řezaným, pozlace-
ným, dvouhlavým orlem a ky-
vadlo hodin je zdobeno maska-
ronem. Ciferník o průměr 13,5 
centimetrů je ze žlutého kovu, 
s emailovým mezikružím, ve 
kterém jsou umístěny arabské 
číslice. Ve středu ciferníku jsou 
pohyblivé figury, které jsou 
spojeny s automatem a pohy-
bují se při bití hodin. Hodino-
vý stroj je vybaven čtvrťovým 
odbíjením, připojeným k au-
tomatu. 

Hodiny byly zakoupeny pro 
tehdejší Rérychovo městské 
muzeum v jihlavské Antik-
vě v roce 1955. Exponát je na 
krajský úřad zapůjčený ze stá-
lé expozice historických hodin 
a vývoje hodinářského řemesla 
Muzea Vysočiny Jihlava, po-
bočky Polná. Na snímku ve-
doucí odboru kultury a památ-
kové péče Horymír Kubíček 
kontroluje jejich umístění.

Foto: Luboš Pavlíček

Empírové hodiny z 19. století

Kraj zaplatí za autobusy miliony
Ztrátové spoje, kterými jezdí lidé do práce i do školy dotují podle zákona krajské úřady i obce
Vysočina • Autobusové linky, 
kterými jezdí lidé do práce a do 
školy, bude kraj letos opět do-
tovat částkou 214 milionů ko-
run. Vyrovná tím ztrátu doprav-
ních firem. 

Takzvanou základní dopravní 
obslužnost, tedy potřebné linky, 
bez kterých by se lidé neobešli, 
kraj s dopravci přímo vyjedná-
vá. Povinnost vyrovnat ztrátu má 
uloženu zákonem. I proto nechal 
zpracovat studii, která rozložení 
spojů a jejich nezbytnost proka-
zuje. „Prokázalo se, že dnes au-
tobusy na Vysočině jezdí dobře 
a nikde není výrazná potřeba při-
dat spoje, či je naopak rušit,“ říká 
radní pro dopravu Václav Kodet 
(KDU-ČSL) s tím, že letošní 
částku zůstává stejná, jako loni. 

Podobně jako autobusy hradí 
kraj i ztrátové spoje na železnici. 
To jej letos přijde na 247 milionů 
korun, ovšem s tím rozdílem, že 
nevyjednává konkrétní spoje, ale 
pouze připomínkuje jízdní řád.

Ukázalo se, že letos budou autobusy jezdit tak, jak téměř 
všichni obyvatelé Vysočiny potřebují. Foto: Luboš Pavlíček

Rozsáhlé povodně na Vysočině nehrozí

Vysočina se stánkem uspěla
Vysočina/Brno • Stánek Vysoči-
ny se svými 102 metry výstavní 
plochy na veletrhu cestovního ru-
chu Regiontour v polo-
vině ledna rozhodně ne-
zapadnul. Naopak, kraj 
měl jednu z nejnápadi-
tějších expozic, na kte-
rou se ostatní chodili dí-
vat a dokonce se dostal 
do nominace prvního 
kola o nejlepší expozi-
ci.. Řekla to náměstky-
ně hejtmana pro regio-
nální rozvoj Marie Čer-
ná (SNK).

„Poprvé jsme nepřed-
stavovali jednotlivá mís-
ta, ale ucelené turistické 
produkty. Například Pa-
mátky UNESCO, Dovo-
lená na venkově, Zimní 
radovánky, Cyklotrasy, 
Dědictví minulosti a po-
dobně. Vysočina je kraj, 
kde si každý najde to 
svoje,“ popsala prezen-
taci kraje Černá.

Stánek Vysočiny vzni-
kal ve spolupráci s měs-
ty a obcemi. Hned první 
den veletrhu, který ještě 
nebyl otevřený pro laickou 
veřejnost, jej také navštívilo vel-
ké množství starostů a představi-
telů ostatních krajů. 

Jednou z atrakcí stánku byl ta-
ké přenos dojezdu závodu Zla-
tá lyže z Nového Města na Mo-

ravě, zprostředkovaný do Brna 
webovou kamerou a interneto-
vým přenosem na velkoplošnou 

plazmovou obrazovku. „Připo-
mínáme tím nejen to, že náš kraj 
je rájem běžeckého lyžování, ale 

také náš důraz na mo-
derní technologie,“ vy-
světlil přímo na místě 
hejtman Miloš Vystr-
čil (ODS).

Jedním ze zajíma-
vých momentů prvního 
dne veletrhu byl oka-
mžik porcování dortu se 
znakem Vysočiny, kte-
rý dovezli z města Třeš-
tě. Kousek z Vysočiny 
si symbolicky zakrojil 
i hejtman sousedního 
jihomoravského kraje 
Stanislav Juránek.

Kromě velké pre-
zentace Vysočiny v re-
žii kraje se na veletrhu 
představily samostatně 
i westernové městeč-
ko Šiklův mlýn u Zvo-
le na Žďársku, Muzeum 
Vysočiny, nebo pelhři-
movská guinessovská 
agentura Dobrý den. 

Expozice na veletrhu 
Regiontour je největší, 
které letos kraj připra-

vuje. Vysočina se přitom 
chce účastnit 14 veletrhů, mezi 
nimi je 7 tuzemských a stejný po-
čet zahraničních.

Hejtman Miloš Vystrčil se svojí náměstkyní Marií 
Černou ukazují dort z Třeště. Foto: archiv kraje


